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هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على أثر عمليات إدارة المعرفة والمتمثلة في توليد المعرفة ،تخزين المعرفة ، تشارك المعرفة ، تطبيق المعرفة  على الإبداع التنظيمي في مؤسسة IRIS بولاية سطيف ، تم الإعتماد في الدراسة على المنهج الوصفي كما تم استخدام الإستبيان  كأداة لجمع المعلومات، حيث وزع الإستبيان على عينة اجمالية تمثلت في 45 موظف إداري  في المؤسسة  ، وقد تم تحليل البيانات باستخدام برنامج الحزمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية.SPSS
توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمها: توجد علاقة موجبة متوسطة بين عمليات إدارة المعرفة و الإبداعالتنظيمي و عدم وجود علاقة بين توليد المعرفة وتشارك المعرفة مع الإبداعالتنظيمي ، في حين أن هناك علاقة بين تخزين المعرفة وتطبيق المعرفة مع الإبداعالتنظيمي .
وتوصي الدراسة إلى تعزيز ثقافة توليد المعرفة داخل المؤسسة من خلال دعم وحدات البحث والتطوير وتشجيع الموظفين على التفكير الإبداعي وإتاحة الوقت والإمكانيات اللازمة لتوليد أفكار جديدة، و إقامة ورش عمل ومنتديات داخل المؤسسة لتبادل وتشارك المعارف و تشجيع ثقافة العمل الجماعي ،و كما توصي أيضا تصميم نظام حوافز يكافئ الموظفين الذين يشاركون بمعارفهم.
الكلمات المفتاحية : توليد المعرفة ، تخزين المعرفة ، تشارك المعرفة ، تطبيق المعرفة ، إبداع التنظيمي
Abstract :                                                                                                                     
This study aimed to identify the impact of knowledge management processes namely knowledge generation, knowledge storage, knowledge sharing, and knowledge application—on organizational creativity at the IRIS company in Setif. The study adopted a descriptive approach and used a questionnaire as a data collection tool. The questionnaire was distributed to a total sample of 45 administrative employees within the organization. Data analysis was performed using the Statistical Package for the Social Sciences (SPSS) software.
The study reached several key findings: there is a moderate positive relationship between knowledge management processes and organizational creativity, but no relationship was found between knowledge generation and knowledge sharing with organizational creativity. However, a relationship was found between knowledge storage and knowledge application with organizational creativity.
The study recommends fostering a culture of knowledge generation within the organization by supporting research and development units, encouraging employees to think creatively, and providing the necessary time and resources for generating new ideas. It also recommends establishing workshops and forums within the organization to exchange and share knowledge, promoting a culture of teamwork, and designing an incentive system that rewards employees who share their knowledge.
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الدراسة على المنهج الوصفي كما تم استخدام الإستبيان  كأداة لجمع المعلومات، حيث وزع الإستبيان على عينة اجمالية تمثلت في 


 


45


موظف إداري  في المؤسسة  ، وقد تم تحليل البيانات باستخدام برنامج الحزمة 


الإحصائية للعلوم الاجتماعية


.


SP


SS


 


توجد علاقة موجبة متوسطة بين عمليات إدارة المعرفة و 
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توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمها


الإبداعالتنظيمي و عدم وجود علاقة بين توليد المعرفة وتشارك المعرفة مع الإبداعالتنظيمي ، في حين أن 
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وتوصي الدراسة إلى تعزيز ثقافة توليد المعرفة داخل المؤسسة من خلال دعم وحدات البحث والتطوير 


وتشجيع الموظفين على التفكير الإبداعي وإتاحة الوقت والإمكانيات اللازمة لتوليد أفكار جديدة، و إقامة ورش 


عمل ومنتديات داخل المؤسسة لتبادل وتشارك المعارف و تشجيع ثقافة العمل الجماعي ،و كما توصي أيضا 


تصميم نظام حوافز يكافئ الموظفين الذين يشاركون بمعارفهم
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This study aimed to 


identify the impact of knowledge management processes namely 


knowledge generation, knowledge storage, knowledge sharing, and knowledge 


application


—


on organizational creativity at the IRIS company in Setif. The study adopted a 


descriptive approach and used 


a questionnaire as a data collection tool. The questionnaire 


was distributed to a total sample of 45 administrative employees within the organization. 


Data analysis was performed using the Statistical Package for the Social Sciences (SPSS) 


software.


 


The st


udy reached several key findings: there is a moderate positive relationship between 


knowledge management processes and organizational creativity, but no relationship was 


found between knowledge generation and knowledge sharing with organizational creativit


y. 


However, a relationship was found between knowledge storage and knowledge application 


with organizational creativity.


 


The study recommends fostering a culture of knowledge generation within the organization 


by supporting research and development units, 


encouraging employees to think creatively, 
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